
Ustanovljeno je društvo nekadilcev

Nekadilci, na plan!
Zaradi vedno večjega negodovanja neka-

dilcev in njihovih zahtev, da se vendar nekaj
ukrene za njihovo pravico, da povsod, kjer
žive, delajo in opravljajo svoje samoupravne
pravice in dolžnosti, uživajo čist, brez ciga-
retnega dima pomešan zrak, je bilo konec
meseca oktobra 1979 ustanovljeno Društvo ne-
kadilcev Šiške. Osnovni namen društva, ki
ima že sedaj večje število članov iz različnih
struktur in s celotnega področja Slovenije, ne-
kaj pa tudi iz širše domovine, je združevanje
nekadilcev zaradi zašeite zdravja pred ciga-
retnim dimom, ki ga povzročajo kadilci.

Čeprav je skupščina mesta Ljubljana na
seji zbora združenega dela in zbora občin
v mesecu februarju 1978 sprejela nekatere
sklepe o prepovedi oziroma omejevanju ka-
jenja, teh demokratično in v delegatskih raz-
merjih sprejetih sklepov ne spoštujemo.

Vprašanje — zakaj — je prevladovalo tudi
na občnem zboru društva nekadilcev. Ali ima
kadilec pravico, da brezobzirno, brez vpraša-
nja, kjer se mu zazdi, puha cigaretni dim in
z njim onesnažuje zrak? Zakaj tako samo-
voljno povzroča težave nekadilcem, ki jim
je zdravje več vredno kot slast in pohlep po
uživanju kakršnegakoli mamila. Ali res ni
možno spoštovati dogovora, da se v zaprtih
prostorih, kjer ustvarjalno dela več ljudi, ne
kadi? Najbrž ni družbeno sprejemljivo, da v
zdravstvenih ambulantah, šolah, vzgojnovar-
stvenih zavodih, na posvetovanjih, sejah,
skupščinah, pa tudi v športno-rekreacijskih
centrih kadilci brez posluha in odnosa do ne-
kadilcev vlečejo cigarete kot žvečilne gume.
Pred pričetkom dela si ob cigaretnern dimu
s pohlepom zalivajo suha usta z alkoholnimi
pijačami in tako z dvojno omamo hite dosti-
krat tudi z avtomobili na delovno mesto. Ka-
ko lahko s polnim elanom dela delavec v pi-
sarni, kjer meglene zavese cigaretnega dima
povzročajo glavobole in zaspanost?

To so bila osnovna vprašanja, ki jih je
društvo analiziralo in sprejelo v svoj delovni
program.

Društvo nekadilcev je sprejelo tudi svoja
pravila, v katerih je zapisano, da se bodo ne-
kadilci zavzemali za prepoved kajenja v vseh
javnih prostorih in objektih za šport in re-
kreacijo s posebnim poudarkom na planinske
koče in dpmove. Zavzemali se bodo za pre-
poved kajenja v šolah, vzgojnovarstvenih za-
vodih in zdravstvenih ustanovah. Dajali bodo
pobudo za organiziranje predavanj v vseh
okoljih, predvsem pa za mladino.

Zaradi boljšega počutja nekadilcev, de-
lavcev-samoupravljalcev, bodo sprožili pobu-
do v združenem delu, da zavoljo varstva pri
delu in zagotavljanja ustreznih pogojev za
delo, vezanih na produktivnost dela, obrav-
nava problematiko kajenja med delovnim ča-
som in sprejme določene konkretne ukrepe.
V povezavi s komisijami za varstvo okolja v
krajevnih skupnostih, za ohranjevanje dobre-

ga zraka, se bodo člani društva zavzemali za
realizacijo vseh aktivnosti dejavnikov, ki pro-
gramsko načrtujejo določen boj z vsemi one-
snaževalci okolja, v skrbi za ohranitev na-
ravnih lepot, bistrih in čistih voda ter sve-
žega zraka.

Društvo nekadilcev Siška, ki je prvo takš-
no društvo v Sloveniji, s svojim konkretnim
programom dela že pridobiva simpatije šte-
vilnih občanov-nekadilcev, ki upajo s pomoč-
jo društva razrešiti svoje probleme, ki jim jih
povzroča cigaretni dim. Zavoljo tega bo
upravni odbor z nameni društva čimbolj kon-
kretno seznanil širšo družbeno skupnost in
povabil v svoje vrste vse nekadilce, ki žele
organizirano sodelovati pri akcijah za ohra-
njanje svežega zraka pred cigaretnim dimom,
ki žele sodelovati v preventivnem, propa-
gandnem in vzgojnem delu, da se mladina ne
bi navajala na kajenje in nasploh na uživa-
nje različnih toksikomatičnih sredstev ter al-
kohola.

Iztrgali so se krempljem alkohola

Cestitke ,zmagovalcem'
(jp) Dvorana lutkovnega gledališča v Drav-

ljah je v sredo, 24. oktobra komaj sprejela
vse goste iz štirih klubov zdravljenih alko-
holikov naše občine. Clani klubov so na letni
skupščini ocenili svoje delo, izvolili nova vod-
stva, nekateri pa so prejeli priznanja za
vztrajanje v popolni abstinenci od alkoholnih
pijač. Obravnavali so tudi letos najbolj ak-
tualen problem: kako naj zdravljeni člani
glede alkoholizma preventivno vplivajo na
svoje otroke. Dokazano je namreč, da lahko
postane bolnik-alkoholik vsak povprečen po-
trošnik alkoholnih pijač in da se polovica
alkoholikov otrok razvije spet v alkoholike.

Družine zdravljenih alkoholikov so uspo-
sobljene, da lahko zelo kvalificirano ocenju-
jejo, kako hude medicinske, socialne in eko-
nomske posledice povzroči prekomerno pitje
alkoholnih pijač. Zato imajo njihovi otroci
dosti manj možnosti, da bi postali alkoholiki.
Škoda, da so tako bogate izkušnje in spozna-
nja premalo upoštevana v javnosti.

Terapevt-psihiater dr. Jože Jakopič in dr.
Julija Žagar sta 43 zdravljenim članom raz-
delila pismena priznanja Društva terapevtov
za alkoholizem Slovenije za njihovo eno- do
osemletno zdravo in ustvarjalno življenje. Za-
okroženo obletnico so ta dan slavili v družini
Antona Vidmarja, ki se je poslovil od alko-
holnih pijač že pred desetimi leti. Mnogi slav-
Ijenci so med tem z lastnimi sredstvi in de-
lom pridobili stanovanje družini, se ob delu
poklicno usposabljali, se vključili v razne
samoupravne aktivnosti ali pa so si vrnili
družbeni položaj in ugled, ki so ga imeli pred
alkoholno zasvojitvijo.

In še nekaj — postali so takšni očetje in
matere, kot si jih otroci želijo. V poplavi
možnosti za popivanje in življenja »na stran-
skem tiru« je takšno osvoboditev res vredno
proslaviti. Kdor misli drugače, naj se le za
nekaj dni poskusi odreči vsakodnevni kavici,
cigaretam in priložnostnim požirkom »krep-
kega«.

TEDEN SLOVINOVIH V!N
(mlv) Kakor vsako leto so tudi le-

tos uspešno organizirali »Teden Slovi-
novih vin«. Za to že tradicionalno pri-
reditev je TOZD Vinarstvo Slovina od-
prl potrošnikom za ogled duri svojih
polnilnic in kleti. Zanimanje med po-
trošniki je iz leta y leto večje, saj jim
pri degustaciji proizvodov njihovi stro-
kovnjaki — enologi povedo veliko za-
nimivega — o samih pijačah, vinski
kulturi in o načinu pitja vina. Pri sa-
mi degustaciji so se potrošniki tudi
lažje odločali za nakup, saj je bila ob
tem »Tednu Slovinovih vin« prodaja
nekoliko cenejša.

Salata
Bliža se novo Leto in z njim tudi čas ded-

ka Mraza, ki pa je postal že dokaj senilen
starček in je včasih čisto prava figa, če mu
kaj pišeš ali ne, kajti vse sproti pozabi. Zato
sploh še ne vem, ali mu bom letos pisal ali
n e . . .

Poglejte: lani sem imel cel koš čisto lepih
in jako koristnih želja, pa mislite, da me je
stari kaj šmirglal? čisto nič. Napisal sem mu,
naj naredi tako, da bo na zelenjadnem vrtu
ob stari cerkvici zrasla nova soseska, pa je
revež spet pozabil in je tamkaj še kar prazno.
Sploh ne vem več, na katero inštanco bi se
obrnil, ko je celo dedek Mraz neučinkovit.

Saj to drži, da se tu in tam celo česa
spomni, toda tako zameštra vse skupaj, da
zadevo čisto zamoči. Recimo: prosil sem ga,
naj stanovalcem v razpadajoči Draveljski
gmajni kako pomaga, on je pa tjakaj priča-
ral ,le nekaj kunštnih strokovnjakov, ki drug
drugemu pripovedujejo jako pametne reči
ter jim dodal nekaj delavcev, ki pa vsi sku-
paj bolj kilavo delujejo in se je kar po do-
mače bati, da bosta tudi to zimo večino po-
škodb sanirala sneg in dež . . .

Kar pa se tiče Celovške ceste — ala mu
vera, dedku Mrazu. Jo je pa zrihtal takšno
kot iz škatljice. Škoda le, da nisem v pismu
omenil tudi okolice blokov in hiš, mimo ka-
terih hiti nova cestna lepotica, kajti so ostale
tako zgledno zanemarjene, da si bodo tujci
resnično mislili, da nam je tako lepa in mo-
derna cesta padla iz neba (oziroma, se reče,
iz koša dedka Mraza).

Sicer bi bilo pa krasno, če bi dedek pri-
nesel nekaj kilogramov smisla za red in či-
stočo in ga kar spotoma raztrosil po šiški,
ko se bo peljal mimo, kajti nam je obojega
začelo že neznansko primanjkovati, odkar ni-
tnamo več akcije za čisto in zeleno Ljubljano.

Sicer pa moram končati, čeprav imam še
jako veliko želja. Mama me namreč spet po-.
šilja v trgovino, da bom vahtal, če bodo pri-
peljali kavo ali pralni prašek. Očitno smo jaz,
moja mama in Joškotova mama blesavi, kajti
čeprav odigovorni trdijo, da je pa zdaj praška
in kave kolikor hočeš, mi doma peremo s
terpentinsko žajfo, pijemo Divko in duhamo
vonj po pravi kavi, ki jo kuhajo pri sosedu,
ki je poslovodja trgovine.

Torej, dedek Mraz, vtakni za vsak primer
v koš še nekaj kavnih zrn in nekaj praška. Za
prvo silo, dokler se ne bodo uresničile želje
odaovornih.


